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Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Zitting 1977-1978 

14 314 Indicatief meerjarenprogramma 1976 - 1980, ter 
bestrijding van de luchtverontreiniging 

Nr. 9 ONBEANTWOORD GEBLEVEN VRAGEN, GESTELD TIJDENS DE OPENBARE 
COMMISSIEVERGADERING OP 8 ME11978 OVER HET IMP LUCHT 
Ontvangen 24 juli 1978 

Blijkens de Handelingen betreffende de Openbare Commissievergadering 
zijn de volgende toezeggingen gedaan: 

a. Een eventueel NOx-plan wordt t.z.t. met de Kamer besproken. Er wordt 
naar gestreefd, gezamenlijk met het Ministerie van Economische Zaken, nog 
dit jaar te komen tot een keuze van ontwikkelingsprojecten die speciaal voor 
de Nederlandse situatie geschikt zijn (blz. 458, linkerkolom, bovenaan; 
blz. 459, rechterkolom, onderaan, en blz. 460, linkerkolom, bovenaan). 

Stand van zaken 15 juli 1978 

Samen met het Ministerie van Economische Zaken wordt op twee terreinen 
gewerkt aan de ontwikkeling van schonere technieken t.a.v. NOx-uitworp. 

1. Verbetering bij bestaande verbrandingssystemen 

In februari 1978 is in opdracht van de Ministers van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne en van Economische Zaken een onderzoek van start gegaan, 
waarin de Stichting Internationaal Vlam Onderzoek en het Centraal Tech-
nisch Instituut TNO samenwerken om te komen tot de ontwikkeling en de 
constructie van in de praktijk realiseerbare branders. Daarmee zal een ver-
mindering bereikt kunnen worden van de NOx-vorming in industriële vuur-
haarden van ca. 30%. Dit onderzoek zal bijna drie jaar duren en ca. twee mil-
joen gulden kosten. 

2. Nieuwe verbrandingstechnieken 

Er worden door een ambtelijke werkgroep, samengesteld uit medewer-
kers van de Ministeries van Volksgezondheid en Milieuhygiëne en van Eco-
nomische Zaken, studies verricht om nog dit jaar te komen tot de keuze van 
één of meer projecten inzake nieuwe verbrandingstechnieken. Daarmee zal 
zowel de uitworp van zwaveldioxide als van stikstofoxiden beperkt worden. 
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Deze keuze zal mede plaatsvinden aan de hand van voorstudies inzake 
wervelbedverbranding (FBC), die momenteel worden uitgevoerd door het 
Energie Centrum Nederland (ECN), alsmede door de Koninklijke Machinefa-
brief Stork B.V. en de N.V. tot Keuring van Elektrotechnische Materialen 
(KEMA). De laatste twee onderzoekers worden gesubsidieerd door de Ministe-
ries van Volksgezondheid en Milieuhygiëne en van Economische Zaken (ie-
der de helft) voor resp. f 500 000 en f 270 000. De resultaten daarvan zullen 
binnen enige maanden ter beschikking komen. 

b. De Kamer zal nog schriftelijke informatie ontvangen aangaande de 
luchtverontreiniging door (doorstromend en stagnerend) verkeer (blz. 467, 
middenkolom, midden; blz. 469, middenkolom, midden). 

Een illustratie van het verschil in luchtverontreiniging per km afgelegde 
weg door verkeer dat stagneert of goed doorstroomt, kan verkregen worden 
uit de volgende cijfers: 

uitworp in g/km (1978) 
gemiddelde 
snelheid koolmonoxide koolwaterstoffen stikstofoxiden 

19 km/h 34 4,4 1,64 
32 km/h 20 2,6 1,64 

Duidelijk is dat vooral de uitworp van koolmonoxide per eenheid van afge-
legde afstand sterk toeneemt door stagnaties. Bij werkelijk stagnerend ver-
keer kunnen de bovenstaande cijfers niet meer als maatstaf dienen daar de 
hoeveelheid verontreiniging per tijdseenheid dan maatgevend wordt. 

De bevordering van de doorstroming van het verkeer is dus belangrijk 
voor de beperking van de verontreiniging door vooral koolmonoxide. Maat-
regelen hiertoe liggen vooral op het terrein van mijn ambtgenoot van Ver-
keer en Waterstaat - op ambtelijk niveau vindt overleg over de milieuaspec-
ten plaats - alsmede van de lagere overheden. 

Ongeacht de op dit punt bereikte resultaten meen ik dat de beperking van 
de uitworp per auto belangrijk is en blijft. Zo blijkt uit een in 1970 uitgevoerd 
onderzoek bij zevenhonderd auto's dat de koolmonoxidegehalten van het 
uitlaatgas van 1 tot 13% v uiteenliepen meteen gemiddelde van 5,5 a6% v. 
Bij de in 1978 verrichte typekeuringen luchtverontreiniging spreiden deze 
waarden van 0,1 tot 3,2% v met een gemiddelde van 1,5% v. Met de vernieu-
wing van het wagenpark zal dus ook bij stagnerend verkeer de verontreini-
ging door koolmonoxide (en koolwaterstoffen) belangrijk verder afnemen. 

Ten aanzien van de optredende concentraties van koolmonoxide in lucht 
kan gewezen worden op het «'Overzicht van de toestand met betrekking tot 
de luchtverontreiniging in Nederland gedurende de jaren 1973 en 1974» 
(verslag van de Raad inzake de luchtverontreiniging), blz. 74 en 75. In het 
centrum van Den Haag is in 1973 tweemaal de grenswaarde overschreden, 
terwijl in woongebieden de concentraties aanmerkelijk lager liggen. 

Uit recente metingen van TNO naar de luchtkwaliteit in auto's tijdens de 
spitsuren blijkt dat de concentraties van koolmonoxide bij druk verkeer in de 
auto hoger is dan daarbuiten en dat bij stagnaties de maximale concentra-
ties optreden zonder dat daarbij op het gekozen traject grenswaarden over-
schreden werden. 

Zoals eerder vermeld zal ook deze situatie uit hoofde van het gevoerde 
beleid verbeteren, terwijl ook in de toekomst op verdere verscherping van 
de emissie-eisen aangedrongen wordt. 

Ten aanzien van het effect van stagnaties op het benzineverbruik van au-
to's wordt dezerzijds niet over gegevens beschikt. Ook uit andere bron kon-
den deze niet op korte termijn verkregen worden. 
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c. Nagegaan word t of autobussen en taxi 's al gekeurd wo rden in het ka-
der van de Wet autovervoer personen (blz. 467, rechterkolom, bovenaan). 

Autobussen en taxi 's worden krachtens artikel 67 resp. 98 van het Uitvoe-
r ingsbesluit autovervoer personen periodiek door de Rijksdienst voor het 
Wegverkeer gekeurd. Deze keuring omvat eisen met betrekking tot verkeers-
vei l igheid, doch niet met betrekking tot de luchtverontre in ig ing, aangezien 
de wegenverkeerswetgeving in het algemeen is gericht op de vei l igheid van 
de weggebruiker. Luchtverontreiniging - tenzij in extreme geval len - b e -
hoor t daar niet toe. 

In het ontbreken van een feiteli jk wettel i jke basis word t , naar verwacht 
medio 1979, voorzien door het van kracht worden van het Besluit permanen-
te eisen motorr i j tu igen luchtverontre in ig ing, waar in eisen wo rden opgeno-
men over de samenstel l ing van de uit laatgassen van onder meer motor r i j -
tu igen met dieselmotor (roet). 

d . De stand van zaken met betrekking tot het onderzoek op het gebied van 
de schone technologie in 1978 zal schrifteli jk aan de Kamer worden meege-
deeld (blz. 469, rechterkolom, bovenaan). 

Stirlingproject 

Dit project betreft het ui tvoeren van een voorstudie in opdracht van de Mi-
nisters van Economische Zaken en van Volksgezondheid en Mi l ieuhygiëne 
door DAF en Philips naar de mogel i jkheden van de toepassing van St i r l ing-
motoren in stadsbussen. 

De totale kosten voor dit project bedroegen f 935 000, waarvan f 467 500 
in 1978 voor rekening komt van het Ministerie van Volksgezondheid en Mi -
l ieuhygiëne. De rest is voor rekening van het Ministerie van Economische 
Zaken. St i r l ingmotoren hebben in vergel i jk ing met d ieselmotoren een min-
der vervui lende u i tworp. Het project is gestart in 1976 en zal nog dit jaar wor-
den afgesloten met een eindrapport . 

Dieselmotorproject 

Dit project betreft het ontwikkelen door DAF van een d ieselmotor met een 
lagere geluidsprodukt ie en een lagere u i tworp van schadeli jke emissies zo-
als roet en stank, in opdracht van de Ministers van Economische Zaken en 
van Volksgezondheid en Mi l ieuhygiëne. De totale kosten van dit project zijn 
begroot op f 5 676 000 waarvan ieder ministerie de helft voor zijn rekening 
neemt. Voor 1978 bedraagt de bi jdrage van het Ministerie van Volksgezond-
heid en Mi l ieuhygiëne f 500 000. 

Het is een meerjarenproject dat in 1976 gestart is en naar verwacht ing in 
1980 afgesloten zal worden . 

Project schone bromfietsmotoren 

Dit project betreft de ontwikkel ing van een schone bromf ie tsmotc r door 
het Insti tuut voor wegt ranspor tmiddelen TNO te Delft ten behoeve van Lau-
ra Motoren B.V. te Kerkrade in opdracht van de Minister van Volksgezond-
heid en Mi l ieuhygiëne. 

Doel van dit project is de ontwikkel ing van een bromf ie tsmotor , waarbi j 
zowel de geluidsprodukt ie als de emissie van uitlaatgassen verminderd wor-
den door carburat ieverbeter ingen en verbetering van het spoelproces in de 
cyl inder van de bromf ie tsmotor . 

Van het totale bedrag van het onderzoek wordt een vast bedrag van in to-
taal f 400 000 gedragen door het Ministerie van Volksgezondheid en Mi l ieu-
hygiëne, terwi j l Laura Motoren het resterende bedrag, dat kan variëren tus-
sen f 450 000 tot f 850 000 voor haar rekening zal nemen. 
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De kosten voor 1978 ten laste van het Ministerie van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne bedragen f 300 000. De duur van het project wordt geschat op 
driejaar. 

Fluid Bed Combustion (Wervelbedverbranding) 

Bij dit proces wordt olie of kolen verbrand in een verbrandingskamer 
waarin zich een bed bevindt van fijnkorrelig materiaal, dat door inblazen van 
verbrandingslucht in een gefluïdiseerde toestand wordt gebracht. Wanneer 
dit fijnkorrelige materiaal uit kalksteenmagnesiet bestaat, kan het bij de ver-
branding gevormde SO2 hieraan gebonden worden onder vorming van gips 
of magnesiumsulfaat. 

!n opdracht van de Ministers van Economische Zaken en van Volksge-
zondheid en Milieuhygiëne wordt door de Koninklijke Machinefabriek Stork 
B.V. thans een voorstudie uitgevoerd om de mogelijkheid van toepassing 
van genoemd proces na te gaan in een bestaande stoomketel, die hiertoe 
verbouwd zal moeten worden. Door Kema wordt een rapport uitgewerkt, 
waarin de mogelijkheid zal worden bestudeerd om dit proces toe te passen 
voor stoomketels in elektriciteitscentrales. 

De totale kosten voor beide studies bedragen f 1 485 000. 
De Ministeries van Economische Zaken en van Volksgezondheid en Mi-

lieuhygiëne zullen ieder f 375 000 bijdragen; de rest der kosten zal door 
Stork en Kema worden gedragen. Het project zal in 1978 worden afgesloten. 

NOx-reductie grote vuurhaarden 

Door het Centraal Technisch Instituut TNO en de Stichting Internationaal 
Vlam Onderzoek te Umuiden wordt in opdracht en op kosten van de Minister 
van Volksgezondheid en Milieuhygiëne een onderzoek uitgevoerd naar de 
optimalisering van branderparameters en andere operationele voorwaarden 
om de vorming van stikstofoxiden in grote vuurhaarden te verminderen. 

Dit onderzoek moet resulteren in het opstellen van een richtlijn voor bran-
derontwerp en bedrijfsvoering, die kan leiden tot vermindering van de NOx-
uitworp bij verbrandingsinstallaties. 

Totaal zal met dit onderzoek een bedrag gemoeid zijn van f 1 250 000, 
waarvan in 1978 een bedrag van f 376 000 zal worden uitgegeven. 

Het project start in 1978 en zal in 1980 afgesloten worden. 

Ciago onderzoek katalysator 

In opdrachten op kostenvan de Ministervan Volksgezondheid en Milieu-
hygiëne zal door Chemische Industrie Aku Goodrich B.V. een onderzoek wor-
den verricht dat tot doel heeft katalysatoren te ontwikkelen, waardoor de 
eindconversiegraad van de omzetting van monomeren tot polymeren ver-
hoogd kan worden, zodat monomeer-emissies bij de produktie van polyme-
ren verminderd kunnen worden. 

Met dit onderzoek is een totaalbedrag van f 120 000 gemoeid, waarvan in 
1978 een bedrag van f 80 000 zal worden besteed. Het onderzoek zal aflopen 
in 1979. 

Ontwikkeling natte wasser 

In opdracht van de Ministers van Economische Zaken en van Volksge-
zondheid en Milieuhygiëne zal door Stork Friesland een speciale natte stof-
vanger worden ontwikkeld voor het afvangen van melkpoederstof uit de 
drooglucht van een melkpoederdroger (sproeidroger). De totale kosten van 
het project bedragen f450 000, waarvan de Ministeries van Economische Za-
ken en van Volksgezondheid en Milieuhygiëne iederf 100000 zullen bijdra-
gen. Deze ontwikkeling zal in 1979 worden afgesloten. 
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Koepelovenstofproject door AVNEG 

Door AVNEG (Algemene Vereniging van Nederlandse Gieterijen) is op-
dracht gegeven aan het gieterijcentrum TNO voor het verrichten van een on-
derzoek om te komen tot een richtlijn met betrekking tot de stofuitworp, 
waaraan de koepelovens in ijzergieterijen moeten voldoen. Deze opdracht 
wordt gefinancierd door het Ministerie van Volksgezondheid en Milieuhy-
giëne. De totale kosten van dit onderzoek bedragen f 301 400, waarvan in 
1978 f 105490 zal worden uitgekeerd. 

Het project is gestart in januari 1977 en zal eind 1978 worden afgesloten. 

Dieselelektrische aandrijving «systeem Rodenhuis» 

De heer Rodenhuis is uitvinder van een dieselelektrische aandrijving voor 
autobussen. Bij deze aandrijving werkt de dieselmotor steeds onder optima-
le condities, zodat te verwachten is dat een reductie in geluidniveau en emis-
sies van schadelijke gassen zal plaatsvinden. 

In opdracht van de Minister van Volksgezondheid en Milieuhygiëne is 
door de Technische Hogeschool te Eindhoven een advies uitgebracht betref-
fende de toepasbaarheid en de milieuhygiënische voordelen van dit aan-
drijfsysteem. De kosten voor dit in 1978 verrichte onderzoek ten bedrage van 
f6300 zijn door het Ministerie voor zijn rekening genomen. 

Het resultaat van dit advies is dat de milieuhygiënische voordelen van dit 
type aandrijving voor stadsbussen discutabel is, omdat geen belangrijke 
vermindering van schadelijke emissies door dieselmotoren bij deze aandrij-
ving te verwachten is. 

Onderzoek arme-mengseimotor 

In opdracht van de Minister van Volksgezondheid en Milieuhygiëne wordt 
door het Instituut voor Wegtransportmiddelen TNO te Delft een onderzoek 
uitgevoerd om een inzicht te verkrijgen in de prestaties van een z.g. «arme-
mengselmotor». 

Met deze motor, die in onderzoek is bij verscheidene automobielfabrikan-
ten, zou een reductie van 50 è 60% van de CO- en NOx- emissies worden be-
reikt, bij een verbeterd brandstofverbruik en geringe extra produktiekosten. 

Met dit onderzoek is een bedrag gemoeid van f42 000, dat in 1978 door het 
Ministerie van Volksgezondheid en Milieuhygiëne voor dit onderzoek ter 
beschikking zal worden gesteld. Het onderzoek zal dit jaar worden afgeslo-
ten. 

Toxicologisch onderzoek DME 

In opdracht van de Minister van Volksgezondheid en Milieuhygiëne wordt 
ten behoeve van AEROFAKO te Apeldoorn door het Centraal Instituut voor 
Voedingsonderzoek TNO een onderzoek ingesteld naar de toxiciteit van 
DME (dimethylether) als freonvervangend drijfgas. 

Aanleiding tot dit onderzoek is dat het gebruik van f reon als drijfgas in de 
toekomst waarschijnlijk niet meer zal worden toegestaan in verband met de 
aantasting van de ozonlaag van de stratosfeer. 

Dit onderzoek zal dit jaar gestart worden. De totale kosten van dit project 
bedragen f 353 000 ten laste van de begroting 1978. 

e. De stand van zaken met betrekking tot het EG-onderzoek zal eveneens 
aan de Kamer worden verstrekt (blz. 469, rechterkolom, bovenaan). 

1 Nedergelegd op de bibliotheek, ter vertrou 
welijke kennisneming door de leden. 
2 Nedergelegd op de bibliotheek ter inzage 
van de leden. 

Hierbij wordt een tweetal rapporten van de Commissie van de Europese 
Gemeenschappen inzake het EG-onderzoek voorgelegd. Deze zijn: 

1 Environment and Resources 
Summary programme progress report (July-December 1977)1 

2 Environmental Research Programme (indirect action) 1976-1980 
Information on Research Contracts December 19772 
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Ten aanzien van het onder 1 genoemde rapport geldt de classificatie «ver-
trouwelijk». 

Volgens het Euratomverdrag artikel 13 en het Ministerraadbesluit (EEG) 
2380/74 houdt dit in, dat de kennis die in dit document is vervat, door de EG 
vertrouwelijk aan de lid-staten, personen en ondernemingen wordt medege-
deeld en niet aan derden mag worden doorgegeven. Het onder 1 genoemde 
rapport geeft de stand van zaken aan van het huidige lopende onderzoek. 

Het onder 2 genoemde rapport geeft een overzicht van onderzoeken die in 
het kader van het 2e actieprogramma van de EG zullen worden uitgevoerd. 

Ten slotte deel ik u nog mede dat zeer recentelijk een bundeling van eind-
rapporten betreffende het onderzoek van het 1e actieprogramma van de 
EG is verschenen. Zodra het verkrijgbaar is, zal het u worden toegezonden. 

Bij de schriftelijke beantwoording van de - schriftelijk gestelde - vragen 
ter voorbereiding van de Openbare Commissievergadering op 8 mei 1978 is 
het volgende toegezegd: 

119: «Ten einde deze vraag («Kan een overzicht worden gegeven van 
systeem en hoogte van heffingen ter zake van luchtverontreiniging in Euro-
pese landen?») voldoende diepgaand te kunnen beantwoorden is om nadere 
informatie gevraagd. Zodra deze informatie beschikbaar is, zal de onderge-
tekende u het gevraagde overzicht doen toekomen.» 

Om aan deze toezegging te kunnen voldoen is informatie gevraagd bij de 
Europese Commissie. Deze is nog niet ontvangen. 
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